
Bijeenkomst	RIVM	(versie	met	comments	van	het	RIVM)	

29-03-2017	

Bespreken	Rapport	RIVM	en	uitzendingen	Zembla	inzake	Rubbergranulaat	

	

Aanwezig	RIVM	

-Chief	Strategist	RIVM,	de	heer	L.	Stokx	

-Hoofdstafeenheid	Communicatie,	mevrouw	M.	Pasman	

-Hoofd	afdeling	consumenten-	en	productveiligheid,	mevrouw	J.	Herremans	

	

Aanwezig	namens	ouders	

-Mevrouw	C.	Groenen	

	

Op	deze	avond	is	er	in	Bilthoven,	in	het	pand	van	het	RIVM	een	ruimte	gereserveerd	waar	partijen	
elkaar	ontmoeten.	Met	de	heer	Stokx	is	al	contact	gelegd	met	ouder(s)	tijdens	de	eerste	
ouderparticipatie	in	November	2016.	Bij	deze	bijeenkomst	is	Mevrouw	Pasman	aangeschoven	samen	
met	haar	collega	mevrouw	Herremans.			Vanavond	is	de	mogelijkheid	om,	zoals	ouder	het	noemt,	de	
open	einden	te	benoemen	van	de	onderzoeken,	de	mogelijke	risico’s	van	SBRgranulaat	voor	de	Mens	
in	kaart	te	brengen	en	de	stand	van	zaken	in	de	praktijk	ten	aanzien	van	het	Milieu	waar	de	
aanwezige,	reeds	bewezen	risico’s	wel	zijn	beschreven.		

Ook	RIVM	heeft	vragen,	vooral	op	gebied	van	communicatie	van	het	RIVM.	Zij	geven	aan	dat	deze	
vragen	aan	het	einde	aan	bod	zullen	komen.	

	

1. Wat	is	SBRrubbergranulaat.	Wat	is	de	herkomst,	wat	is	er	versnipperd	in	de	fabrieken.			

Antwoord	

Bestaat	voornamelijk	uit	gebruikte	autobanden.	(	Echter	zijn	er	ook	stoffen	gevonden	die	niet	in	
autobanden	zitten	(bv	ftalaten/	-	de	heer	prof	J.	Noordermeer	UT).	Er	zitten	ook	andere	producten	in,	
zoals	pakkingen	volgens	het	EPHA	rapport.	RIVM	is	niet	bij	de	bron	geweest.	Het	is	niet	bekend	wat	er	
in	de	fabrieken	versnipperd	wordt.	Dat	is	ook	niet	onderzocht.	Was	de	vraag	ook	niet	aan	RIVM.	Er	is	
gekeken	naar	het	SBRgranulaat	wat	op	de	velden	ligt.	Dat	granulaat	is	onderzocht	en	bestaat	uit	ca	
60	chemische	stoffen,	waarvan	er	ca	30	zijn	onderzocht.		

Als	de	norm	wordt	bijgesteld	voor	PAKs	kun	je	je	afvragen	of	dat	voldoende	is,	omdat	er	in	granulaat	
ook	andere		stoffen	zitten.	Voor	deze	stoffen	kan	het	ook	zinvol	zijn	om	normen	op	te	stellen,	om	te	
voorkomen	dat	deze	stoffen	in	een	te	hoge	concentratie	aanwezig	zijn.	
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a. Wie	is	er	verantwoordelijk	voor	Milieu?	

Antwoord	

De	controle	van	de	producten	en	fabrieken	ligt	in	handen	van	NVWA	‘Nederlandse	Voedsel	en	
Warenautoriteit’	of	ILT	‘Inspectie	Leefomgeving	en	Transport’.	Net	zoals	de	handhaving	tav	gebruik	
SBR	bv	op	gebied	van	aanleg	van	de	SBRvelden.	ILT	kent	het	(SBR)	rapport	van	RIVM	(zinkuitloging).	
ILT	is	betrokken	geweest	bij	het	bemonsteren	van	de	velden	met	RIVM	eind	vorig	jaar.	Wanneer	zij	
vermoeden	hebben	dat	het	milieu	geschonden	wordt	kunnen	zij	dat		gaan	onderzoeken.	De	ILT	maakt	
hierin	haar	eigen	keuzes,	de	omvang	van	het	eventuele	risico	heeft	invloed	op	deze	keuze	Het	
hoofdstuk	Milieu	wordt	zo	‘afgesloten’	en	wil	ouder	met	ILT	bespreken.	Er	is	afgesproken	dat	ouder	
de	contactpersoon	van	ILT	krijgt	zodat	zij	contact	kan	zoeken.		

	

2. Heeft	u	onderzoek	gedaan	naar	kinderen	die	spelen	op	de	SBRvelden,	anders	dan	sporten	

Antwoord	

Nee,	dat	is	een	heel	moeilijk	onderzoek	wat	niet	eenvoudig	is	uit	te	voeren.	Zo’n	onderzoek	wordt	wel	
uitgevoerd	in	Amerika	momenteel	en	afgerond	dit	jaar.	Dat	volgt	RIVM	op	de	voet.	Ouder	krijgt	link	
van	onderzoek	zodra	dit	beschikbaar	is.	

	

3. Wat	wordt	er	bedoeld	met	verwaarloosbaar	gezondheidsrisico.	Welke	Ziekte(n)	heeft	u	
onderzocht	naast	Kanker.	Heeft	u	ook	onderzocht	op	bijv.	immuunziekten,	hormoon	
verstorende	huishouding,	neurologische	huishouding	(zink).	

Antwoord	

Het	begrip	verwaarloosbaar	risico	wordt		gebruikt	in	relatie	tot	de	ziekte	Kanker.	Bij	de	overige	
ziekte(n)	is	er	gekeken	naar	de	bestaande	kennis	over	de	blootstellingshoeveelheden	waarbij	
schadelijke	effecten	kunnen	optreden.	Er	is	door	het	RIVM	geen	onderzoek	uitgevoerd	met	mensen/	
kinderen.	RIVM	heeft		gebruik	gemaakt	van	wetenschappelijke	literatuur	(wereldliteratuur)waarin	
dierproeven	en	epidemiologisch	onderzoek	is	beschreven.			

	

4. U	heeft	geen	extra	Risicofactor	meegenomen	wat		betreft	Bisfenol	A	(BPA).	Wat	is	daar	de		
reden	van?	

Antwoord	

RIVM	denkt	aanwijzingen	te	hebben	dat	norm	lager	kan	zijn.	In	rapport	is	gebruik	gemaakt	van	
internationale	norm.	Er	is	geen		‘nieuwe’	normt.		RIVM	denkt	dat	een	herbeoordeling	van	de	internationale	
norm	voor	BPA	zinvol	is	omdat	deze	mogelijk	een	Factor	10	lager	kan,	maar	dat	moet	eerst	
internationaal	afgesproken	worden.		

	

5. En	wat	betreft	Zink,	deze	stof	schijnt	bv	op	Neurologisch	vlak	schadelijk	te	kunnen	zijn.	

Antwoord	
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Zink	is	in	het	verleden	zeer	uitgebreid	onderzocht	en	daar	is	de	conclusie	uit	gekomen	dat	dit	
schadelijker	is	voor	het	Milieu	dan	voor	de	mens.		

	

	

6. Heeft	u	meegenomen	dat	het	gruis	van	SBR,	het	materiaal	erodeert,	via	de	darmwand	het	
lichaam	binnenkomt.	Heeft	u	gekeken	naar	de	Nanodeeltjes?	

Antwoord	

Er	is	niet	afzonderlijk	gekeken	naar	blootstelling	aan	nanodeeltjes.	In	het	RIVM	onderzoek		
isuitgegaan	van	een	grotere	blootstelling	dan	wij	in	de	praktijk	verwachten.	t	

	

7. Heeft	u	gekeken	naar	de	nanodeeltjes?	

Antwoord	

Er	is	niet	specifiek	gekeken	naar	de	nanodeeltjes.	Wij	denken	dat	dit	ondervangen	is	in	onze	
methodes.	

		

8. Wat	zou	u	voor	onderzoek	naar	SBR	willen	doen	als	daar	de	mogelijkheid	toe	zou	zijn	

Antwoord	

Geen	epidemiologisch	onderzoek.	Dat	is	heel	lastig	te	monitoren.	Het	onderzoek	verbreden	op	gebied	
van	immuunziekten	(niet	alleen	tav	SBR)	

	

9. Heeft	u	de	combinatie	van	de	stoffen	in	SBR	onderzocht	

Antwoord	

Hier	is	veel	van	onbekend.	Het	is	ingewikkeld.	Waar	mogelijk	is	in	het	onderzoek	wel	de	blootstelling	
aan	verschillende	stoffen	gecombineerd	(o.a.	PAKs,	ftalaten,	benzothiazolen).	Een	onderzoek	is	wel	
gedaan	door	Prof	de	Boer	(zebravissen).	Zo’n	onderzoek	is	een	mogelijkheid,	weer	een	nieuw	begin.	
De	bevindingen	van	het	onderzoek	van		Prof	de	Boer	zijn	echter	moeilijk	te	interpreteren.	Zo	is	
bijvoorbeeld	van	Zink	bekend	dat	het	heel	schadelijk	is	voor	dieren	die	in	het	water	leven.	Onderzoek	
naar	de	combinatie	van	stoffen		kan		niet	op	korte	termijn.	Is	ook	duur	onderzoek.	

	

10. Laatste	vraag	betreft	een	behandeling	van	gebruikte	autobanden	door	RIVM	tegen	de	
tijgermug	een	aantal	jaren	geleden.	Zijn	deze	stoffen	ook	terug	te	vinden	op	SBRvelden?	

Antwoord	

Dat	wordt	uitgezocht	intern	bij	RIVM	en	teruggekoppeld.		
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RIVM	geeft	ouder	terugkoppeling	over:	

1. Contactpersoon	ILT	
2. Link	naar	onderzoek	Amerika	naar	onderzoek	dat	gaande	is	over	spelen	en	blootstelling	op	

SBRgranulaat		
3. Ouder	krijgt	nog	terugkoppeling	over	evt	gevolgen	behandeling	tijgermug	

		

NB:	

Het	RIVM	gaat	na	of	en	zo	ja	waarom	de	foto,	die	is	afgebeeld	op	de	voorkant	van	het	
rapport	over	rubbergranulaat,	bewerkt	zou	zijn	door	het	stockbureau	waar	wij	de	foto	van	
hebben	betrokken.	Zodra	we	meer	weten	hierover,	koppelen	we	dit	terug.		
	

	


